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A megyei pártértekezlet tanácskozásáról 
(Folytatás az 5. oldalról.) 

visszaélve elfojtják az egész-
séges, építő- bírálatot, dur-
vák, gorombák és parancsol-
gatnak. Az ilyen helyeken 
mind a pártdemokrácia, mind 
a közélet demokratizmusa 
csorbát szenved és romlik a 
párt tömegkapcsolata. 

— Megyénk párttagsága és 
a pártértekezlet előtt is isme-
retes az új szervezeti sza-
bályzat-tervezet. E szervezeti 
szabályzat hűen kifejezi a 
társadalomban és a pártban 
végbement változásokat. Egy-
szerűbbé és közérthetőbbé vá-
lik a szervezeti szabályzat, 
viszont a párttag jogait is 
kötelességeit illetően szigo-
rúbb követelményeket állit 

a munkában, a magatartás-
ban, a nép ügye iránti szol-
gálatban és ez fokozottan 
érvényesül a vezető beosztás-
ban dolgozó kommunistákra. 
A megválasztandó pártbizott-
ság és végrehajtó bizottság 
csak úgy tud megfelelni szo-
cialista építőmunkánk által 
támasztott követelmények-
nek, ha folytatja és még ma-
gasabb színvonalra emeli el-
vi irányító tevékenységét. 

Még mindig túlteng az 
operatív munka az appa-
rátusban, és az apparátus 
vczetőlnei is. 

Nem hajtottuk végre megfe-
lelően az 1962. márciusi vb. 
határozatnak a megyei ap-
parátusra vonatkozó részét. 

A vb. üléseken sok a napi-
rend, több esetben felszínes 
az előterjesztés, sok az ér-
demtelen tárgyalás. Ezen fo-
kozatosan, de gyökeresen 
változtatni kell. Míg az ope-
ratív munka előtérbe állítása 
az alapvető követelmény já-
rási, városi pártbizottsága-
ink, alapszervezeti vezetősé-
geink fe az ott dolgozó elv-
társak munkájában, addig a 
megyei pártbizottságnak és a 
végrehajtó bizottságnak, va-
lamint apparátusának az el-
vi irányító tevékenységet 
kell tovább növelnie. 

A beszámoló ezután a tö-
megszervezetek és a tömeg-
mozgalmak munkájával fog-
lalkozott és megállapította, 

hogy azok hasznosan és oko-
san segítették pártunk poli-
tikájának megvalósítását. Vé-
gül a napi feladatok végre-
hajtására és a párt és a tö-
megek közötti kapcsolat erő-
sítésére hívta fel a figyel-
met, mert 

csakis a tömegekkel együtt 
építhetjük fel a szocializ-
must Csongrád megyében 
is. 

Ezzel a pártbizottság beszá-
molóját vitára bocsátották. 

A pártbizottság beszámoló-
jának elhangzása után T ó t h 
Mihály elvtárs, a megyei re-
víziós bizottság elnöke is-
mertette a bizottság beszá-
molóját. 

szabadulás Tsz közgyűlésen 
határozta el, hogy felül kell 
vizsgálni az eddigi gazdál-
kodási módszereket, s ami 
elavult, korszerűtlen, azt kí-
mélet nélkül el kell vetni. 

Üj művelési módszereket 
dolgoztak ki, 

s ennek eredményeképpen 

Hozzászólások és vita a beszámoló felett 
Az ebédszünet után meg-

kezdődő vitában 

RESETERICS SANDORNB, 

a Szegedi Textilművek párt-
bizottságának titkára volt az 
első felszólaló. Röviden vá-
zolta az üzem fejlődését, 
majd hangsúlyozta, hogy az 
utóbbi három-négy év alatt 
10 százalékkal nőtt a textil-
.reűvek. termelése. Ezksnem a 
munkáslétszám emelésével, 
hanem elsősorban a termelé-
kenység növekedésévetriérték 
el. Annyit jelent ez, hogy 

teljesítették az MSZMP 
VII. kongresszusán meg-
szabott feladatokat. 

Köszönhetők az eredmények 
annak, hogy a műszakiak és 
a dolgozók szorosan együtt-
működtek a gazdaságosabb 
termelés érdekében. 
' Beszámolt a pártértekez-

letnek arról, hogy a textil-
müvekben jelenleg 71 mun-
kabrigád dolgozik 524 tag-
gal, s ebből 26 brigád harcol 
a szocialista brigád cim el-
nyeréséért. Jelenleg 12 bri-
gád viseli a szocialista cí-
met. A továbbiakban beszá-
molt arról, hogy a jövő év-
ben 

500 millió rorintos beru-
házással bővíti és korsze-
rűsíti államunk a Szegedi 
Textilműveket. 

A bővítés után 46 ezer orsó-
val szaporodik a jelenlegi ál-
lomány és 

1200 új automata szövőgé-
pet szerelnek fel. 

A hatalmas beruházás ter-
mészetesen új munkások al-
kalmazását is lehetővé teszi, 
ami Szegeden jelentős segít-
ség lesz azoknak, akik dol-
gozni szeretnének. A tervek 
szerint mintegy 

2200 fővel gyarapodik az 
üzem dolgozóinak létszáma, 

K ennek mintegy háromne-
gyed része nő-dolgozó lesz. 

Végezetül az üzem kollek-
tívájának nevében bejelen-
tette: továbbra is megfeszítik 
erejüket, hogy a megnöveke-
dett feladatokat is sikeresen 
végrehajthassák. 

DR. FÖRGETEG SANPOR. 

a Dél-alföldi Mezőgazdasági 
Kísérleti Intézet igazgatója 
kapott szót ezután. A mező-
gazdasággal kapcsolatos ten-
nivalókról beszélt alapos 
részletességgel és rámuta-
tott, hogyan lehet növelni 
megyénkben a terméshoza-
mokat, hiszen ismeretes, hogy 
a második ötéves terv elő-
irányzata szerint 1905-íg meg 
kell oldani a kenyérgabona-
kérdést. 

— Az ország búzatermesz-
tése szempontjából igen fon-
tos helyet foglal el Csongrád 

megye — hangsúlyozta För-
geteg elvtárs —, ugyanakkor 
azt is meg kell állapítani, 
hogy 

lehetőségeinket korántsem 
használtuk még kl. 

Idén nem teljesítettük me-
gyénkben a kenyérgabona 
termésátlag-tervét, s ha ez 
így megy tovább, akkor az 
ötéves terv végére előirány-
zott 13,5 mázsás kataszteri 
holdankénti átlagtermés sem 
valósul meg. Ebben az évben 
sem a mostoha időjárásban, 
vagy egyéb tényezőkben kell 
elsősorban az okot keresni, 
hanem abban, hogy 

nem volt kielégítő a he-
lyes agrotechnika alkal-
mazása. 

Legfontosabb feladataink kö-
zé tartozik a vetésidő helyes 
megválasztása, mert nagy-
üzemi tapasztalataink azt bi-
zonyítják, hogy mind a ha-
zai, mind a nagytermőképes-
ségű külföldi búzákból 

csak akkor várhatunk jó 
termést, ha októberben el-
vetjük a magot. 

Rendkívül fontos az is, hogy 
megfelelő mennyiségű vető-
mag kerüljön a földbe. Nem 
közömbös a vetésmélység 
sem. Vizsgálataink szerint a 

külföldi búzafajtákat mé-
lyebbre kell vetni, mint a 
magyar fajtákat. Az előbbi-
eknek általában 5—9, az 
utóbbiaknak pedig 4—6 cen-
timéter mélység a legmegfe-
lelőbb. 

Ezután a kukorica nemesí-
téséről és agrotechnikájának 
tökéletesítéséről beszélt a kí-
sérleti intézet igazgatója. 
Hangsúlyozta: célunk első-
sorban az, hogy olyan korai 
hibridkukoricát állítsunk elő, 
amely termésben alig marad 
el a késői fajtáktól, ugyan-
akkor korai betakarításával 
lehetőségünk nyílik exportra 
is. Etekintetben rendkívül 
nagyok a lehetőségek. Leg-
fontosabb a holdankénti 22— 
28 ezres töszam biztosítása a 
korai érésű, illetve a 16—18 
ezres tőszám elérésére a ké-
sei érésű kukorícafajtáknáL 
Helytelen az a szemlélet — 
amely megyénkben igen el-
terjedt —, hogy akkor van 
igazán jó kukoricatermés, ha 
nagyok a csövek. Az igaz-
ság ezzel szemben az. hogy 
megfelelő mennyiségű tő-
számról kell gondoskodni, 
mert a sok kukoricacső job-
ban nyomja a mázsát. 

Befejezésül a megye talaj-
javítási problémáiról, a 
paprika, a gyümölcsnemesí-
tés kérdéseiről szólott För-
geteg elvtárs, majd ígéretet 
tett, hogy 

a kísérleti intézet tovább-
ra is maximális segítséget 
nyújt a termelőszövetke-
zeteknek. 

SZONYI FERENC, 
a makói járási és városi 
pártbizottság első titkára, 
megállapította, hogy Makó és 
a makói járás dolgozói is 
helyeslik a párt kongresszu-
si téziseit, azokat reálisnak 
tartják. Szólt az anyagi érde-
keltség jelentőségéről a ter-
melőszövetkezetekben. A já-
rás és Makó város közös 
gazdaságaiban nagy gondot 
fordítanak a premizálásra is, 
s ez egy esztendőben mintegy 
2 millió forintot jelent. 

A Szegedi Tervező Vál-
lalat igazgatója, 

SZEBELLE1 MIHÁLY 

felszólalása első részében 
megállapította, hogy a mű-
szaki tervdokumentáció 
egész kollektíva munkáját 
tükrözi. Kifogásolta, hogy 

a tervező vállalat helyisé* 
gci nem felelnek még a kö-
vetelményeknek, s ez ne-
hezíti a tervezést. 
A tervező vállalat dolgo-

zóitól is megkövetelik az 
önköltségi terv teljesítését 
A vállalat dolgozói azonban 
ki vannak zárva a nyereség-
részesedésből. Javasolta, 
hogy az illetékesek vegyék 
fontolóra ezt, s 

tegyék még érdekeltebbé 
a munkában a tervezővál-
lalat dolgozóit. 

A továbbiakban bejelentette, 
hogy a tervező vállalat idei 
tervét 105—110 százalékra 
teljesíti. Nő a termelékeny-
ség is, s itt az emelekedés 
1957-hez képest 57 százalék. 
A tervezési dij ezzel szem-
ben csökkenő tendenciájú. A 
dokumentált tervek összkölt-
ségéhez viszonyítva 1957-ben 
a tervezési díj mintegy 3,4 
százalék volt, jelenleg pedig 
2,26 százalék. 

A vállalat évenként mint-
egy 300 tervdokumentációt 
ad ki. Az építőiparban mégis 
problémaként merül fel, hogy 
nem áll elegendő műszaki 
terv rendelkezésre. Igen fon-
tos az összehangolt munka a 
beruházók és a tervezők kö-
zött, mert vannak olyan terv-

készítése is sok időbe került, 
s miattuk elmaradtak más 
tervezések. Végül a program 
előkészítésének gondosságára 
hívta fel a figyelmet.. Kérte, 

.hogy 
körültekintően állapítsák 
meg a beruházások fontos-
sági sorrendjét, 

és aszerint készítsék a mű-
szaki tervdokumentációkat. 

SZEPESI ISTVÁN. 

a csongrádi Petőfi Termelő-
szövetkezet elnöke sürgette 
felszólalásában, hogy a taná-
csok mezőgazdasági osztályai 
közvetlenebb és hathatósabb 
segítséget adjanak a közös 
gazdaságoknak a teendők 
jobb elvégzéséhez. Kérte az 
illetékesek segítségét a ter-
melőszövetkezet vízellátásá-
nak javításéhoz, majd a gé-
pesítés kérdéseit tette szóvá. 
Bejelentette, hogy termelő-
szövetkezetében 11 brigád 
dolgozik a szocialista cím kR 
érdemléséért. 

JUHÁSZ JÓZSEF, 

ü i H l 

dokumentációk, amelyek évek 
óta a fiókokban hevernek. 
Ilyen például Szegeden a 
Nádor utca 10. szám alá 1959-
ben tervezett 8 emeletes la-
kóépület, vagy a vízügyi igaz-
gatóság új telephelye a nyu-
gati iparkörzetben. E még 
fel Bem használt tervek elr-

a Szakszervezetek Megyei 
Tanácsának vezető titkára 
egyebek között megállapítot-
ta, hogy 

a megye több mint száz-
ezer dolgozója elítéli a 
Kuba elleni amerikai ag-
ressziót, 

tiltakozik ellene, s egyúttal 
kifejezi testvéri szolidaritá-
sát a hős kubai néppel. 

A megye munkaerő hely-
zetével, az ezzel kapcsolatos 
tennivalókkal, majd a szege-
di emeletráépítésekkel fog-
lalkozott. Megállapította: fel-
tétlenül 

nagyobb tervszerűség szük-
séges az emeletráépítések-
nél, 

hogy megszűnjenek a dolgo-
zók ezzel kapcsolatos jogos 
észrevételei. Végül átadta a 
megyei pártértekezletnek azt 
a díszes albumot, amelynek 
képei a megye szocialista bri-
gádmozgalmának gazdag 
életét mutatják be. A párt-
értekezlet ezután forró elv-
társi üdvözletét fejezte ki a 
szocialistabrigád-mozgalom-
ban résztvevő valamennyi 
dolgozónak. 

BUSA VILMOS. 

a kisteleki Felszabadulás 
Termelőszövetkezet elnöke 
arról számolt be a megyei 
pártértekezletnek, hogyan 
sikerült az eddig stagnáló 
közös gazdálkodást elindíta-
ni a fejlődés útján. A Fél-

időn már összehasonlíthatat-
lanul nagyobb sikereket ér-
tek el, mint korábban 13 év 
alatt bármikor. A legutóbbi 
közgyűlésen ezért határoztak 
úgy, hogy a jövő esztendő-
ben is az idén jól bevált 
módszerek alapján gazdálko-
dik a közösség. Az elnök fel-
hívta a gyengén gazdálkodó 
homoki termelőszövetkezetek 
vezetőinek figyelmét, hogy 

szívesen látják őket bár-
mikor tapasztalatcserére, 

illetve ismertetik velük a 
Felszabadulás Tsz-ben jól 
bevált módszereket. 

A legnagyobb eredmény 
abban mutatkozott idén, 
hogy amíg korábban rend-
kívül laza volt a munkafe-
gyelem, most 

egyetlen olyan szövetkezeti 
gazda sincs, aki ne dol-
gozna szívesen, erejéhez 
mérten a közös gazdaság-
ban. 

Ennek természetesen a ter-
melésben is megmutatkozik 
az eredménye. Régebben hol-
danként csak 7 mázsa kuko-
rica termésátlagot értek el, 
idén már 16 mázsa kuko-
ricát termeltek egy hold föl-
dön, ami homoki szövetke-
zetben igen figyelemreméltó 
eredmény. 

Elmondotta Busa elvtárs, 
hogy 

a közös vagyonnak is 
megnőtt a becsülete. 

mert az emberek látják, 
hogy csak a szövetkezet 
szüntelen erősítésével válik 
lehetővé nagyobb jövede-
lem. Igen nagy az érdeklő-
dés a szőlő- és gyümölcster-
mesztés iránt, hiszen ez sok-
kal több pénzt hoz. mint 
például a rozstermesztés. A 
szövetkezetben 

35—10 százalékkal emel-
kedett az egy főre eső jö-
vedelem, 

s ez azzal magyarázható el-
sősorban, hogy mindenki 
igyekszik a lehető legjobban 
dolgozni. Jellemző, hogy ré-
gebben 8—10 főt kötött le 
a sertésgondozás, most ezt a 
munkakört egyetlen család 
látja él. 

DR. JULESZ MIKLÓS 

Kossuth-dfjas egyetemi ta-
nár, az orvostudományok 
doktora, a Szegedi Orvostu-
dományi Egyetem 1. sz. bel-
gyógyászati klinikájának 
igazgatója hozzászólása be-
vezetőjében rámutatott a me-
gyei pártértekezlet nagy je-
lentőségére a megye életé-
ben. Ezután a lakosság egész-
ségügyi igényeinek kielégíté-
sével foglalkozott. Emlékez-
tetett arra, hogy a mezőgaz-
daság szocialista átszervezé-
se következtében 

a lakosság 95 százalékára 
terjed kl a társadalombiz-
tosítás. 

Ez természetesen fokozot-
tabb követelményeket tá-
maszt az egészségügy dolgo-
zóival szemben. Tavaly me-
gyénkben 11 százalékkal több 
orvos végezte az egészség-
ügyi ellátást, mint három év-
vel ezelőtt. Ez a szám na-
gyon szép önmagában véve. 
Ha azonban azt nézzük, hogy 
70 százalékkal nőtt a bizto-

sítotötlv í'-áma, mindjárt nem 
ilyen kecfvéZD-A kéP-

— Igaz, b o g / Csongrád 
megyében az orvosi és .^őr-
házi ágy ellátottság jobb áz 
országos átlagnál — folytatta 
Julesz Miklós. — Nagyon 
szép, hogy a tízezer főre eső 
kórházi ágyak száma orszá-
gosan 72, megyénkben vi-
szont 88. Rá kell mutatni 
azonban a következőkre: 
Szeged és környéke belgyó-
gyászati ágyainak körülbelül 
40 százalékát képviseli az I-
es számú belklinika. Ennek 
fele két éve nem vesz részt 
a betegápolásban, mert a kli-
nika felújítás alatt áll. Ez te-
hát egyrészt jó, másrészt 
kedwaőtlen. 

A S»sj»di Orvostudományi 
Egyetem fejlődését vázolta 
ezután. A megnövekédett 
feladatok megoldásában 

segítettek a klinikai fel-
újítások, 

de csak részben enyhítették 
a közismerten fennálló hely-
szűkét. Az egyetem kedve-
zőtlen épületellátottságát bi-
zonyítja a többi között az is, 
hogy jelenleg idegen épüle-
tekben működik a rektori, 
dékáni hivatal, az ideg-elme-
klinika B-osztálya és az ide-
ológiai tanszék. Az egyetem 
mégis évről évre fejlődik és 

mind több orvost és gyógy-
szerészt bocsát ki az 
életbe. 

1938—39-ben 272 orvos és 
gyógyszerész hallgatója volt 

a Szegedi Orvostudományi 
Egyetemnek, 1961—62-ben ez 
a szám 1310-re emelkedett. 

Végezetül az egyetemen 
folyó politikai munkáról 
adott képet. Hangoztatta, 
hogy 

az oktatók és a tanári kar 
tevékenyen támogatja a 
szocializmus építését, 

és mindent elkövet, hogy 
kommunista orvosokat ké-
pezzen. 

Ezután az ambrózfalvi 
Dimitrov Tsz pártonkívüli 
mezőgazdásza, 

LUKACS LASZLO 

lépett a mikrofon elé. Beszá-
molt termelőszövetkezete 
gazdasági eredményeiről, s a 
tények, adatok, amelyeket is-
mertetett, többször váltottak 
ki tapsot, egyetértést. Be-
szélt a munkaversenyről, 
megemlítve, hogy náluk nem 
alkalmaznak jelenleg semmi-
lyen premizálási módszert, 
mégis olyan szorgalommal 
dolgozik mindenki, hogy 
egyéni korában sem dolgo-
zott jobban. Ennek eredmé-
nye, hogy 

előreláthatólag 53 forintét 
ér náluk ebben az évben 
egy munkaegység, és az 
egy tagra eső évi jövede-
lem eléri a 22 ezer forin-
tot. 

NYAMAPI GÁBOR. 
a Csongrád megyei Gépja-
vító Vállalat igazgatója fel-
szólalásában nem annyira az 
eredményekkel, mint inkább 
a problémákkal foglalko-
zott. Szóvá tette, hogy igen 
sok a fejlődést gátló tényező, 
s ezeket ideje volna már 
megszüntetni, ha komolyan 
akarunk gazdálkodni. A ka-
pacitások jobb kihasználásá-
ra van szükség a termelés 
növeléséhez. Nemcsak ná-
luk, hanem megyeszerle 
igen sok a kihasználatlan 
gép, ezért javasolta: 

hamarosan létre kellene 
hozni egy olyan megyei 
szervet, amely koordinálná 
a felesleges kapacitásokat, 


